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l'engagement d'un mi-temps au minimum, mais avec une exception 
pour le remplacement des travailleurs jouissant d'un crédit temps à 
4/5: on peut alors engager un APE à 1/5 temps.

Dans ce cas, le seuil minimal applicable pour les travailleurs de moins 
d'un mi-temps chez le même employeur prévoit qu'ils n'ont plus droit 
aux réductions, ce qui entraînerait que ce 1/5 temps ne pourra jamais 
bénéficier ni de la réduction structurelle ni de la réduction "groupes 
cibles"; c'est un problème à clarifier car c'est important pour les 
nombreuses personnes concernées.

personen die in het kader van het 
tijdskrediet 4/5 werken, voor het 
resterende 1/5 fte vervangen. 

04.09  Monica De Coninck, ministre: Je vais me renseigner à propos 
de cette dernière question. Je préfère en effet être prudente quand je 
ne suis pas certaine de la réponse.

De manière générale, par le passé, les réglementations ont souvent 
été modifiées. L'opération actuelle de régionalisation complique 
vraiment les choses. On n'est pas toujours conscients de tous les 
règlements et mécanismes liés à l'introduction d'une modification.

Nous devons travailler beaucoup aujourd'hui, parce que c'est une 
opération très compliquée et délicate. Nous essayons, avec mes 
collaborateurs mais aussi l'ONEM et l'administration, de le faire 
correctement. Ce n'est pas toujours évident. Par le passé, des 
changements ont été faits pour des raisons diverses; souvent, nous 
ne savons même plus quelles étaient ces raisons. Il n'est pas toujours 
évident d'incorporer tous les éléments.

04.09  Minister Monica De 
Coninck: Ik zal me nader
informeren wat die laatste vraag 
betreft.

In het verleden werd de
reglementering vaak om diverse 
redenen gewijzigd. Vaak weten we 
zelfs niet meer wat precies ten 
grondslag lag aan die wijzigingen. 
Het is geen sinecure om met al die 
gegevens rekening te houden. 

04.10  Benoît Drèze (cdH): Madame la ministre, merci pour cette 
clarification.

Si j'ai bien compris, nous pouvons en retenir trois conclusions très 
simples: les modifications sont de nature purement technique; elles 
sont financièrement neutres pour les employeurs; il n'y a pas d'impact 
sur les provisions à payer pendant le trimestre. Je crois que les 
choses sont extrêmement claires.

04.10  Benoît Drèze (cdH): Ik 
onthoud dat de wijzigingen louter 
technisch van aard zijn, dat ze 
financieel neutraal zijn voor de 
werkgevers en geen weerslag 
hebben op de voorschotten die in 
de loop van het kwartaal moeten 
worden betaald. 

Het incident is gesloten.
L'incident est clos.

05 Vraag van de heer Bert Schoofs aan de vice-eersteminister en minister van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid, belast met Beliris en de Federale Culturele Instellingen, over "het maximum 
toegelaten gewicht dat door arbeiders mag worden getild" (nr. 21608)
05 Question de M. Bert Schoofs à la vice-première ministre et ministre des Affaires sociales et de la 
Santé publique, chargée de Beliris et des Institutions culturelles fédérales, sur "le poids maximum 
autorisé pouvant être soulevé par les travailleurs" (n° 21608)

05.01  Bert Schoofs (VB): Mevrouw de minister, in onze wetgeving is 
blijkbaar geen maximumgewicht vastgelegd dat werknemers manueel 
mogen tillen. Er is wel een koninklijk besluit uit 1993 dat vermeldt dat 
het gewicht niet te zwaar mag zijn.

Voor de bouwsector is er wel een specifieke cao uit 2006, die er 
blijkbaar heeft toe geleid dat pakken cement van 25 kg het 
standaardgewicht zijn geworden.

Ik heb zelf wat opzoekingen gedaan. Ik heb echter weinig gevonden.

05.01  Bert Schoofs (VB): Il 
semble qu’aucune disposition
légale ne fixe le poids maximum 
autorisé que les travailleurs 
peuvent soulever manuellement. Il 
existe seulement un arrêté royal 
de 1993 stipulant que la charge 
"ne peut pas être trop lourde". 
Conformément à une CCT de 
2006, le secteur de la construction 
se réfère actuellement à une 
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Is er bij u een regelgeving bekend waarin het toegelaten 
maximumgewicht als standaard te dragen lasten wordt bepaald?

Zijn er eventueel geschillen, met daarna oplossingen en regelingen, 
bekend tussen werkgevers- en werknemersorganisaties, alsook 
tussen werkgevers en werknemers, waarbij het toegelaten te tillen 
maximumgewicht een issue was?

Mevrouw de minister, ik dank u alvast voor uw antwoord.

norme de 25 kilogrammes pour le 
sac de ciment.

La ministre a-t-elle connaissance, 
en la matière, d’une quelconque 
réglementation, d’accords entre 
employeurs et travailleurs ou de 
litiges opposant les employeurs et 
les travailleurs?

05.02 Minister Monica De Coninck: Mijnheer Schoofs, in antwoord 
op de vraag die u stelt aan de minister van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid, mevrouw Onkelinx, kan ik het volgende 
antwoorden.

Het is inderdaad zo dat er in de Belgische wetgeving geen 
maximumgewicht is vastgelegd. In het KB van 1993 staat inderdaad 
dat dit niet te zwaar mag zijn. Dat is natuurlijk heel relatief.

Er staat wel dat de werkgever moet bepalen, na een risicoanalyse, 
wat te zwaar is of wat het maximum is. Hij kan daarvoor een beroep 
doen op de preventiedienst. Die preventiedienst en de werkgever 
kunnen uiteraard niet voorbijgaan aan internationale 
referentienormen.

Ook de arbeidsgeneesheer kan in individuele gevallen voorstellen om 
het gewicht te beperken. Dat hangt ook af van de leeftijd, de 
lichaamsbouw, het eigen gewicht enzovoort.

Voor de bouw bestaat er een specifieke cao van 4 oktober 2011 die 
met het KB van 5 maart 2006 in een algemene verbintenis verklaart 
dat 25 kg als limietwaarde voor voorverpakte materialen geldt. Dat zal 
waarschijnlijk samenhangen met het feit dat een pak cement 25 kg 
weegt.

Europese en internationale normen in deze materie zijn niet verplicht, 
maar worden beschouwd als regels van goed vakmanschap. Er is de 
Europese norm EN 1005-2. Deze beschrijft de fysieke belasting 
waarmee rekening moet worden gehouden bij het manueel tillen van 
machines, onderdelen of producten bij het werken aan machines.

Voor het heffen en tillen wordt in dit verband 25 kg vooropgesteld als 
maximumgewicht en dit onder optimale omstandigheden. Dit betekent 
dat het gewicht dicht tegen het lichaam op heuphoogte met een 
goede grip en zonder draaiing met de rug kan worden getild. 
Naarmate deze risicofactoren niet optimaal zijn, zal het maximaal 
aanbevolen gewicht ook verminderen en lager dan 25 kg worden.

Daarnaast is er de internationale ISO 11228-1-norm over heffen en 
tillen, waarin ook 25 kg als maximumgewicht staat. Afhankelijk van 
het aantal tilhandelingen per minuut zal het maximum aanbevolen 
gewicht lager komen te liggen.

Ook de laagdrempelige key indicator method wordt door
preventieadviseurs gebruikt. Deze werd gelanceerd in 2007 door het 
Europees Agentschap voor Veiligheid en Gezondheid op het Werk in 
het kader van de campagne Lighten the load. Dit paste in een meer 
uniforme uitvoering van de Europese richtlijn rond het manueel 

05.02  Monica De Coninck,
ministre: Mme Onkelinx m'informe 
que l'arrêté royal de 1993 stipule 
de façon relativement vague 
qu'une charge ne peut pas être 
"trop lourde". En collaboration 
avec le service de prévention, 
l'employeur doit alors établir ce 
que cela signifie exactement dans 
le secteur concerné. Il doit 
évidemment respecter les normes 
de référence internationales.

Le médecin du travail peut 
également proposer la limitation 
de la charge dans des cas 
individuels.

Dans le secteur de la construction, 
la limite pour la manutention de 
matériaux préemballés est
effectivement de 25 kg.

Les normes européennes et 
internationales en la matière ne 
sont pas contraignantes mais sont 
considérées comme les règles de 
l'art. Il y a notamment la norme EN 
1005-2 relative à la performance 
physique lors de la manutention. 
En vertu de cette norme, le poids 
de 25 kg est également un 
maximum et ce 'dans des
circonstances optimales'.

Il y a également la norme interna-
tionale ISO 11228-1 relative à la 
manutention verticale et hori-
zontale, en vertu de laquelle le 
poids de 25 kg est également 
considéré comme un maximum.

En 2007, l'Agence européenne 
pour la sécurité et la santé au 
travail a lancé la méthode des 
indicateurs clés. Différents 
exemples de bonnes pratiques 
concernant l'application de cette 
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hanteren van lasten.

Op de site van de FOD WASO, het Belgium Safe Work Information 
Center, dat ook deel uitmaakt van het hogervermelde Europese 
agentschap, zijn diverse goede praktijkvoorbeelden vermeld.

Recent werden mijn diensten niet geconfronteerd met betwistingen 
tussen werkgevers- en werknemersorganisaties over deze specifieke 
problematiek, wel over het bredere perspectief van de
arbeidsomstandigheden, waarbij het gewicht van lasten een rol kan 
spelen. Denk bijvoorbeeld aan het laden en lossen van bagage, meer 
specifiek op de luchthaven in Zaventem.

méthode figurent sur le site SPF 
ETCS.

Récemment, mes services n'ont 
pas été confrontés à des litiges 
entre les organisations d'em-
ployeurs et de travailleurs relatifs à 
ce problème mais ils ont en 
revanche été amenés à traiter de 
litiges ayant trait aux conditions de 
travail en général, dont la
manutention de charges fait
évidemment partie.

05.03  Bert Schoofs (VB): Mevrouw de minister, u hebt echt uw best 
gedaan. Ik dank u dan ook voor het uitvoerige antwoord.

Wij moeten natuurlijk niet in regelneverij en in betutteling vervallen. Ik 
heb niettemin begrepen dat 25 kg overal als een soort 
standaardmaximumgewicht wordt gehanteerd, wat logisch is.

05.03  Bert Schoofs (VB): Il ne 
faut évidemment pas réglementer 
à l'excès. Vingt-cinq kilos consi-
dérés comme une espèce de 
poids standard maximum me 
paraissent constituer une bonne 
norme.

Het incident is gesloten.
L'incident est clos.

La présidente: La question n° 21675 de Mme Jadin est transformée en question écrite.

06 Samengevoegde vragen van
- mevrouw Caroline Gennez aan de minister van Werk over "het invoeren van één verplichte dag 
vorming per jaar" (nr. 21745)
- de heer David Clarinval aan de minister van Werk over "inspanningen op het stuk van opleiding" 
(nr. 21994)
06 Questions jointes de
- Mme Caroline Gennez à la ministre de l'Emploi sur "l'instauration d'une journée de formation 
obligatoire par an" (n° 21745)
- M. David Clarinval à la ministre de l'Emploi sur "la réalisation d'efforts en matière de formation" 
(n° 21994)

06.01  Caroline Gennez (sp.a): Mevrouw de minister, ik heb een 
vraag over het opnemen van de verplichte opleidingsdag –
een verplichte dag per jaar om het heel concreet te maken – in alle 
cao’s. Ik meen dat dit de nadruk op opleiding en vorming is die we 
ook in ons competitiviteits- en werkgelegenheidspact van eind 2013 
hebben gelegd.

Het lijkt mij een slimme nadruk in tijden van een snel veranderende 
economie waar de nadruk op de nieuwe productie van goederen en 
diensten moet liggen. Naast kostenbeheersing en investeringen in 
onderzoek en ontwikkeling lijkt dit mij een goede zaak te zijn. 
Werknemers krijgen hier kansen om in het licht van levenslang leren 
training on the job te hebben, en de werkgevers slagen er misschien 
in om hun werknemers aan zich te binden en de in hun bedrijf 
aanwezige competenties te versterken.

Ik was dan ook zeer verbaasd te moeten lezen dat het VBO, bij 
monde van Pieter Timmermans, de maatregel afdoet als een 
lastenverhoging, om het heel karikaturaal te stellen, die de bedrijven 
zuurstof ontneemt. Men zou kunnen zeggen is dat men bij het VBO 

06.01  Caroline Gennez (sp.a):
La formation revêt une importance 
toute particulière dans notre
économie en mutation rapide. Je 
m'étonne dès lors que la FEB 
s'oppose à l'instauration d'une 
seule journée de formation 
obligatoire par année dans toutes 
les CCT. Tout renforcement des 
compétences des travailleurs est 
pourtant bénéfique pour les
entreprises également.

Certains secteurs applaudissent-
ils à cette mesure et la consi-
dèrent-ils comme un levier?
Certains secteurs satisfont-ils déjà 
largement à cette obligation? Les 
partenaires sociaux ne devraient-
ils pas se rencontrer pour débattre 


